
۱۰
w w w . F D N . I R

شنبه 11 شهریور1۴۰۲   شماره 39۵1

ورزشورزش f a r h i k h t e g a n o n l i n e

در حالی روز گذشـــته )دهم شـــهریور ماه( مصادف با روز داوری بود که در 

تقویم رسمی چنین موضوعی به ثبت نرسیده است. این اتفاق بهانه ای شد 

تا دقایقی با علی خسروی درباره اینکه این نامگذاری از کجا نشأت گرفته به 

صحبت بپردازیم. هرچند در این بین درباره برخی اتفاقات مرتبط با داوری 

نیز ازجمله سرنوشت افزایش دستمزد داوران از این چهره سوالاتی را مطرح 

کردیم که در »فرهیختگان« می خوانید. 

صحبت را از روز داور )10 شـــهریورماه( برگزار کنیم. این در حالی است که 

چنین روزی اصلا در تقویم به ثبت نرسیده و ماجرا تا حدودی عجیب است. 

این موضوع از کجا نشأت گرفته است؟

10 شهریور ماه سال 1386 کنفدراسیون فوتبال آسیا به تمامی کشورهای عضو 

خود طی دستورالعمل ابلاغی درخواست کرد تا در این کشورها در بازه زمانی فوق 

در همان سال، هر مسابقه ای می خواهد برگزار شود با یک بنر که عکس آن ارسال 

شده برگزار شود. بنری سبز رنگ که روی آن نوشته شده بود »امروز، روز داور!« اما 

حق با شماســـت و در این خصوص روز ثبت شـــده ای نداریم. در هر صورت داوران 

قشر مظلوم جامعه هستند. آنها نه روز و هفته ای دارند نه میهمانسرایی دارند و نه 

بیمه و حقوق مکفی و درست و حسابی و نه حتی بازنشستگی. من خودم 62 ساله 

هستم؛ چرا با این سن باید همچنان شاغل باشم؟ من 16 سال پیش آخرین قضاوتم 

را انجام دادم و از سال 86 دیگر داوری نکردم. چرا نباید حقوق بازنشستگی داوری 

داشته باشم؟ بنابراین در ایران از آن سال به بعد در این تاریخ، به صورت غیررسمی 

این روز را روز داوری نامیده و جالب اینکه داوران رشته های دیگر هم به جمع داوران 

فوتبال اضافه شده و این روز را در سطح کشور گسترش دادند. به نظر من می شود 

این اتفاق بیفتد که این روز را حتی به ثبت رساند. به این شکل که در شورای عالی 

انقلاب فرهنگی می توان این پیشنهاد را مطرح کرد که 10 شهریور به نام روز داور 

ورزشی یا به صورت کلی به نام قاضی که زیرمجموعه قاضیان دادگستری را هم در 

بر می گیرد و هر نوع داوری و قضاوت دیگر، به ثبت برسد. 

افزایش حقوق داوران فوتبال ایران به کجا رسید؟

این موضوع را در کمیته داوران در همان ابتدای فصل حدود یک ماه ونیم پیش 

که می خواســـتیم داوران لیگ را انتخاب کنیـــم تصویب کردیم و منتظر مصوبه 

هیات رئیسه هستیم. مطمئنا هیات رئیسه هم این موضوع را تصویب خواهد کرد 

و فکر نمی کنم مشـــکلی وجود داشته باشد. البته راه دیگری جز افزایش حقوق 

نداریم. در هر صورت تمامی هزینه ها افزایش زیادی داشـــته اند. همه چیز چند 

برابر شده اســـت. بنابراین هیچ راهی وجود ندارد. داوران هم مباحث مختلفی 

مثل ورزش، فیزیوتراپی، اســـتخر، لباس و کفش تمرین و... را دارند و همه اینها 

هزینه بر است و من مطمئن هستم تاج این کار را می کند. 

تا چه رقمی افزایش دستمزدها مصوب شده است؟

ما رقم پرداختی به داوران لیگ برتر را به 10 میلیون تومان برای هر بازی رسانده ایم. 

برای کمک ها نیز رقم 7.5 میلیون تومان را تصویب کردیم. 

از VAR خبر جدیدی نیست؟

در هـــر صورت AFC دارد در این زمینه به ما کمک می کند. کیومرث هاشـــمی 

هم این موضوع را اعلام کرد. همین 9 بازی که نمایندگان ما قرار است در ایران 

در لیگ قهرمانان آســـیا از همگروهی های خـــود با وجود VAR میزبانی کنند، 

می تواند به اوضاع کمک  کند. این تکنولوژی حتی اگر فعلا هم به صورت قرضی 

بـــه ایران بیاید به ما کمک می کند. فکر می کنم در این قضیه خود AFC متوجه 

شـــده است که باید در این خصوص رو به الزام بیاورد. حالا هم این اجبار به نفع 

ما شده و باعث شد تا بالاخره فوتبال ماVAR دار شده و این تکنولوژی سرانجام 

به فوتبال ما برسد. 

اکیپ هـــای داوری مـــا برای حضـــور در دوره های VAR  چـــه زمانی راهی 

عربستان می شوند؟

یک گروه 6نفره قرار اســـت پس فردا دوشـــنبه راهی این کشور شوند و یک گروه 

5نفره هم بهمن ماه خواهند رفت. البته فعلا از لایســـنس خبری نیست و گروه 

داوری ما فقط برای آشنایی با این تکنولوژی به عربستان می روند. 

درباره قضاوت های امسال لیگ از لحاظ کم و کیف چه نظری دارید؟

با وجود آنکه برخی می گویند ســـن و ســـال داوران ما بالا رفته اما وقتی لیست 

داوران هفته اول لیگ دسته یک را دیدم مشخص است که داوری ما دارد پوست 

می اندازد و جوان می شـــود. اگر یک سال خانواده فوتبال تحمل داشته باشند، 

ســـال بعدی هم داوری ما جوان شـــده و همین داوران باتجربه تر خواهند شد. 

بالاخره اینها هم باید میدان ببینند. 

از علی فغانی چه خبر؟

ایشـــان در لیست بین المللی داوران استرالیا فعالیت می کند و ما امیدواریم در 

جام ملت های آســـیا از این داور برای قضاوت دعوت شـــود. بالاخره انتخاب وی 

برای لیست آسیا یک کار اساسی بود که خود کولینا انجام داد. 

برای انتخاب تیم داوری در جام ملت های آسیا چقدر شانس داریم؟

فکر می کنم احتمالا ما در این رقابت ها گزینه داشته باشیم. در هر صورت موعود 

بنیادی فر دوره های VAR را سپری کرده و یکی دو بازی را هم با این شرایط قضاوت 

کرده. قطعا با کمک هایش که احتمالا با نظر او خواهند بود، انتخاب خواهد شد. 

برای انتخاب داور دربی 102 هم که از الان زود است صحبت کنیم؟

فعلا که بازی ها تعطیل اســـت و مشخص نیســـت چه زمانی این مسابقه برگزار 

می شود. ان شاءالله یک هفته قبل از این دیدار، جلساتی را برگزار کرده و نتیجه 

را اعلام می کنیم. این بار ســـعی مان بر این اســـت که احتمالا یک دربی اولی را 

انتخاب کنیم. یعنی تجربه داوران را معیار قرار داده و می بینیم چه کسی دربی 

را ســـوت نزده و احیانا این روش را برای دربی 102 اجرا کنیم. مثل ال کلاسیکو 

که ســـعی می کنند قضاوت این دیدار مهم را به تمامی داوران اسپانیایی بدهند 

و همه داوران لالیگا را در طول قضاوت شان برای این بازی انتخاب کنند. ما هم 

ســـعی می کنیم هم ال کلاسیکویی فکر کنیم و هم اینکه ببینیم دربی، مناسب 

چه داوری هســـت. هرچند اعتقاد دارم این بازی مثل سال های قبل حساسیت 

نداشته و یک بازی معمولی تر محسوب می شود. 

علی خسروی در گفت وگو با »فرهیختگان«: بنیادی فر می تواند نماینده داوری ایران در جام ملت ها باشد

احتمالا داور شهرآورد 102 دربی اولی باشد
 برای جوان گرایی در داوری یک سال صبر کنید               داوران ایران در عربستان برای VAR لایسنس نمی گیرند

گزارش »فرهیختگان« از ماجرای جالب جادوی زن رمال برای تیم لیگ برتری که نتیجه نداد!

پای رمال به لیگ بیست و سوم باز شد
 جادوگر: کار در فوتبال جالب و بی دردسر است                  هنرمندان، ورزشکاران و فعالان اجتماعی از مراجعان او هستند

شاید خیلی ها فراموش کرده اند اما همین چند سال پیش در ماجرای فدراسیون 

فوتبال بحث جادو و جادوگری به وجود آمد و خیلی ها حضور عزیزی خادم روی 

صندلی فدراسیون فوتبال را به این موضوع ربط دادند. موضوع وقتی جدی تر 

شد که رئیس وقت فدراسیون فوتبال حاضر به تکذیب این شایعات نشد و اتفاقا 

گفت از نفس حق حمایت می کند. اینکه بسیاری از اهالی فوتبال به این موضوع 

اعتقاد داشته و خیلی ها هم مدعی هستند چنین افرادی را دیده اند نشان می دهد 

آنها در فوتبال به شدت نفوذ کرده و پاکسازی آن از چنین افرادی به این راحتی ها 

نیست. بدون شک در جهان هستی موضوعاتی مهم تر و تاثیرگذارتر از فوتبال 

وجود دارد. اگر مشکلات فوتبال و نتایج آن با یک دعا و جادو برطرف می شد قطعا 

از این راهکار برای حل بسیاری از مشکلات دیگر نیز می شد استفاده کرد. به این 

ترتیب استفاده از جادوگری و دعانویسی در فوتبال ایران پیش از آنکه به واقعیت 

نزدیک باشد به یک حماقت شبیه است. با این حال همچنان افراد بسیاری در 

فوتبال هستند که حاضر نیستند بر اطلاعات و توانایی های فنی و ورزشی خود 

بیفزایند و ترجیح می دهند به جای پیشرفت حرفه ای کار خود، دست به دامان 

رمالان و جادوگران شوند. 

 کار رمالان در فوتبال
شاید برایتان جالب باشد بدانید افراد متعددی در فوتبال و در همین لیگ برتر 

به ملاقات بسیاری از جادوگران رفتند و همین موضوع باعث شده برخی از آنان 

به شدت شهرت یافته و حتی دایره قدرت کارشان را فراتر از فوتبال گسترش دهند. 

نکته ای که در این میان ذهن را به خود مشغول می کند این است که چطور با 

توجه به اینکه اسامی بسیاری از این جادوگران محرز است اما مسئولان امر با آنها 

برخورد نکرده و قدرت فعالیت آنها را محدود  نکرده یا از بین نمی برند. اگر در گوگل 

جست وجوی کوتاهی درخصوص جادوگری در فوتبال کنید اخبار متعدد شما 

را شگفت زده خواهد کرد. بسیاری از اهالی بزرگ و کوچک فوتبال از ملاقات با 

چنین افرادی صحبت کردند و به هیچ وجه منکر حضور این اشخاص در فوتبال 

نیستند. اگر کمی باهوش باشید با توجه به اسامی اختصاری به کاربرده شده در 

اخبار به سرعت متوجه می شوید که منظور نظر گوینده از این نام ها چه کسانی 

هستند. جالب تر اینکه وقتی هویت شان را می شناسید می فهمید موفقیت ها و 

قهرمانی های خود را به این افراد نسبت می دهند و معتقدند آنچه اتفاق افتاده 

نتیجه تلاش امثال خوبان عالم است. درواقع خوبان عالم یکی از معروف ترین، 

پرمراجعه ترین و در نتیجه قدرتمندترین جادوگران در فوتبال است. کسی که 

در زمان ریاست فدراسیون عزیزی خادم به شدت به آن پرداخته شد و حتی گفته 

می شـــد رئیس وقت فدراسیون، موفقیت خود در انتخابات ریاست فدراسیون 

فوتبال و نتایج خوب تیم ملی در راه صعود به جام جهانی را به این جادوگر نسبت 

می داد. دایره قدرت این افراد در جامعه فوتبال به حدی اســـت که بسیاری از 

مربیان، مدیران و بازیکنان فوتبال هر هفته پای میز مذاکره با آنها هســـتند و 

برای جذب بازیکن، همکاری با مربی خاص، برکناری برخی افراد یا حتی نتایج 

هفتگی مسابقات شان از چنین اشخاصی کمک می گیرند. گردش مالی رمالان 

و جادوگران در فوتبال به حدی است که شاید در مقابل آنچه در فوتبال کشور 

درحال هزینه شدن است بسیار چشمگیر و قابل توجه باشد. 

 رمال بازی لیگ برتری کیست؟
پرداختن هرساله اهالی رسانه به موضوع رمالی در فوتبال شاید تکراری به نظر 

برسند اما وقتی اخبار مختلف درمورد چنین وقایعی آن هم در یک قدمی ما به 

گوش می رسد متوجه می شویم که فوتبال بیمار و پر از ایراد کشورمان توسط 

همین افراد فوتبالی با سرنوشتی که رمالان و جادوگران رقم می زنند گره خورده 

است. یکی از افراد نزدیک به یکی از باشگاه های لیگ برتری، یک هفته قبل از 

این بازی برای سفر به تهران برنامه ریزی کرده بود. او روز بازی خود را به تهران 

رساند و این طور که ادعا می کرد بلیت رفت و برگشت سفرش را یکی از اعضای 

باشـــگاه گرفته بود. برای ما پوشیده است اما این سفر به منظور ملاقات با یک 

رمال در جهت تاثیرگذاری در نتیجه بازی فوق برنامه ریزی شده بود. طبق روال 

آنچه همیشه از رمالان می شنیدیم فرد مربوطه اسامی بازیکنان به همراه نام مادر 

را در اختیار جادوگر قرار داد تا او بتواند طلسمی برای این بازی در نظر گرفته و 

به نوعی نتیجه را به نفع تیم مورد نظر تغییر دهد. وقتی در جریان چنین اخباری 

قرار گرفتم موضوع برایم جالب شد. در نتیجه در جهت صحبت با این جادوگر که 

اتفاقا زن هم بود برآمدم. برخلاف تصورم اصلا ترسی از صحبت با من نداشت. 

بهتر است بگویم از هیچ چیز نمی ترسید. با قدرت تمام از پیشنهادهایی که به 

او شـــده صحبت می کرد و حتی متذکر شد فعالیت در فوتبال بخش کوچکی 

از فعالیت های اوســـت و با افرادی به مراتـــب بزرگ تر از جامعه فوتبال مراوده 

دارد. مکالمه ما به ســـمتی پیش رفت که او متوجه عدم اعتقاد من به رمالی و 

جادوگری شد و جالب اینکه برخلاف انتظارم نه عصبانی شد و نه تلاش کرد مرا 

متقاعد کند اما جمله جالبی گفت »به سمت ما برمی گردی.« اعتراف می کنم 

جمله اش بسیار تاثیرگذار بود؛ چراکه با چنان اطمینانی از این توانایی خود که 

فکر می کنم در نتیجه استیصال مراجعه کنندگانش است صحبت می کرد که 

تحت تاثیر قرار گرفتم. او خود به این باور رسیده که فرد تاثیرگذاری در جامعه 

است و می تواند بسیاری از چیزها از جمله نتایج فوتبال را تغییر دهند. در بخشی 

از صحبت هایش ادعا کرد فعالیت در فوتبال یکی از علاقه مندی های اوست و 

از این کار لذت می برد. وی معتقد بود رمالی و جادوگری برای فوتبال یکی از 

بی دردسرترین کارهاست. هرچند در ابتدا فکر می کردم چنین ارتباطی بسیار 

سخت و مکالمه با چنین فردی به شدت مشکل باشد اما تقریبا می توانم اعتراف 

کنم که گفت وگوی ما بسیار دوستانه پیش رفت. وی هرگز به من نگفت تا برای 

چنین موردی بـــه او مراجعه کنم اما ادعا کرد افراد زیادی ازجمله هنرمندان، 

ورزشکاران و فعالان اجتماعی از مراجعان او هستند و به این شکل می خواست 

به من بفهمانند که موقعیت اســـتثنایی را از دست دادم! جالب است بدانید، 

خودش ادعا می کرد پاســـخش به مسئولان سیاسی همواره منفی بوده است 

چراکه فکر می کند درگیر شـــدن در این حوزه بسیار سخت و طاقت فرساست 

و البته دردســـرهای خاص خود را هم دارد به همین دلیل تلاش کرده تا وارد 

این بخش نشـــود. این رمال ادعا می کرد اگـــر نام افرادی را که برای رمالی در 

بخش های مختلف جامعه به او مراجعه کردند را به من بگوید حتما شگفت زده 

خواهم شد. هرچند من اصرار داشتم بدانم این افراد چه کسانی هستند اما او 

جوابی به سوال من نداد. 

 نتیجه آن بازی جادوشده چه شد؟
بدون شک تماشای این بازی از فصل جدید برای من تجربه متفاوتی بود. تقریبا 

قبل از شـــروع بازی با توجه به شـــرایط دو تیم می توانستم نتیجه را تا حدودی 

حدس بزنم اما شاید برایتان جالب باشد بدانید که از همان دقیقه ابتدایی بازی 

شـــرایط متفاوت از تصور من و البته تصور تمامی افراد دخیل در فوتبال پیش 

رفت. تیمی که به وسیله یکی از اعضایش از این جادوگر طلسم گرفته بود بسیار 

متفاوت، جنگنده، کوبنده و قدرتمند ظاهر شد. البته این هم می توانست به خاطر 

اعتمادبه نفس کاذبی باشد که در نتیجه جادوی رمال به تیم تزریق شده بود. 

شاید مربیان و بازیکنان از آنجا که می دانستند جادویی از تهران پشت تیم شان 

است با اعتمادبه نفس بیشتری به میدان رفته و برخلاف بازی های قبل تقریبا 

بدون اشتباه ظاهر شدند. اگر مربی این تیم کمی باهوش تر بود می دانست که 

مشکل تیمش جادوگری و رمالی نیست و اعتمادی است که باید به بازیکنان و 

قبل از هر کسی به خودش داشته باشد. درنهایت نتیجه این بازی به شکست 

تیم مورد نظر ختم شد و هرچند تصور می کردیم بسیار پرگل تر باشد اما به هر حال 

جادو افاقه نکرد. با این حال بعید است این تیم دست از چنین کارهایی بردارد؛ 

چراکه این اولین بار نیست در موردشان چنین چیزی می شنویم. برخی از افراد 

در فوتبال به چنین نام هایی معروف هستند و دیگر همه می دانند چه کسانی 

به جادو و جادوگری علاقه دارند.

گروه آنالیز تایید کرد اما کوپال اشتباهش در اصفهان را گردن نگرفت

ناظمی: صحنه را دیدم خطا نبود!
دیدار تیم های ســـپاهان و اســـتقلال در حالی برگزار شد که حواشـــی داوری این دیدار از جمله صحنه بحث برانگیزی که منجر به پنالتی برای تیم اصفهانی شد 

همچنان ادامه دارد. در این خصوص علی خســـروی به »فرهیختگان« گفت: »ما در کمیته داوران هر هفته بازی های برگزار شـــده لیگ را از لحاظ داوری آنالیز 

می کنیم و برای صحنه های خیلی خاص ســـعی می کنیم عجولانه تصمیم نگرفته و اظهارنظر نکنیم. درخصوص دیدار اســـتقلال و ســـپاهان تمام اعضای 4نفره 

گروه آنالیز اعتقاد داشتند که قبل از هند پنالتی، روی بازیکن استقلال توسط بازیکن سپاهان خطا صورت گرفته و داور مسابقه باید قبل از برخورد توپ با دست 

مدافع استقلال بازی را متوقف کرده و آن برخورد را به سود آبی پوشان اعلام می کرد.« وی افزود: »از آنجایی که در چنین صحنه هایی معمولا داوران توپ را تعقیب 

می کنند من احساس کردم که کوپال به این دلیل و تماشای تعقیب توپ، صحنه برخورد را ندیده است. این در حالی است که بعد از این دیدار طی صحبتی که 

با ناظمی داشتم وی تاکید کرد که اتفاقا این صحنه را هم دیده ولی از نظر او خطایی صورت نگرفته و وی چنین تشخیصی نداشته است.«

نیلوفر مژدهی
خبرنگار

محمدرضا حاجی عبدالرزاق
خبرنگار گروه ورزش

شروع تمرینات آبی ها به برنامه لیگ بستگی دارد

احتمال استارت دوباره شاگردان 
نکونام از اواخر هفته

تمرینات تیم فوتبال استقلال درحالی بعد از برگزاری هفته چهارم رقابت های 

لیگ برتر و پس از دیدار با همنام خوزستانی تعطیل شد که تاریخ ازسر گیری آن 

به صورت واضحی هنوز مشخص نیست. البته چهارشنبه گذشته در »فرهیختگان« 

نوشتیم با توجه به تصمیم گیری اولیه از سوی کادرفنی بعد از دیدار با استقلال 

خوزستان به اعضای این تیم برای از سرگیری تمرینات آبی پوشان طی روزهای 

یکشنبه یا دوشنبه پیش رو آماده باش داده می شود. بر همین اساس نیز یکی 

از اعضای کادرفنی استقلال خبر از شروع احتمالی تمرینات استقلالی ها از 

یکشنبه آینده داده بود. این درحالی است که این برنامه احتمالا دچار تغییراتی 

شده و امروز برنامه دقیق استارت دوباره کار آبی ها و برنامه های این تیم در دوران 

تعطیلات به صورت قطعی مشخص خواهد شد. نکته قابل توجه اینکه همچنان 

در تاریخ ازسر گیری رقابت های استقلال در لیگ برتر ابهام وجود ندارد و هنوز 

مشخص نیست دیدارهای بعدی شاگردان نکونام چه زمانی خواهد بود. هرچند 

در این خصوص طی روزهای قبلی به تفصیل درباره برنامه های بعدی سازمان 

لیگ برای ازســـر گیری رقابت ها در هفته پنجم گزارش هایی را نوشته و به این 

موضوع اشاره کردیم که به خاطر همزمانی بازی های آسیایی با هفته های پنجم 

تا هفتم لیگ برتر، دیدارهای استقلال از جمله دیدار این تیم با پرسپولیس لغو 

شده و به تاریخ دیگری موکول خواهد شد اما اینکه این زمان در چه تاریخ هایی 

باشد فعلا مشخص نیست. بر همین اساس نیز یکی دیگر از مشکلات و موانعی 

که باعث شده است تا برنامه تمرینات استقلالی ها در ایام تعطیلی رقابت های 

این تیم و از ســـر گیری آن مشخص نباشد نیز به همین موضوع بازگشته و قرار 

است بعد از مشخص شدن برنامه هفته های بعدی لیگ از جمله برنامه مسابقات 

استقلال، برنامه های نکونام نیز برای آغاز تمرینات تیم تحت نظرش مشخص و 

آغاز شود. البته به خاطر تعامل صورت گرفته باشگاه و سرمربی استقلال با تیم 

ملی امید، این برنامه ها قبل از اعلام رسمی احتمالا به کادر فنی استقلال اطلاع 

داده می شـــود و در واقع مدت زمان وقفه ایجادشده تا زمان دیدار بعدی، زمان 

اســـتارت دوباره تمرین آبی ها را مشخص خواهد کرد. در این خصوص شنیده 

می شود درصورتی که بازی بعدی استقلال با فاصله زمانی زیادی باشد، احتمالا 

استارت دوباره کار از فردا منتفی شده و آبی ها از اواخر هفته کار خود را دوباره 

آغاز کنند هرچند در این زمینه نیز روایاتی مبنی بر اینکه شـــاید از شنبه هفته 

آینده تمرینات استقلال از سر گرفته شود نیز شنیده می شود. نکته قابل توجه 

اینکه نکونام فعلا در سفر خارج از کشور حضور دارد این درحالی است که طبق 

برنامه کادر فنی برای بازیکنان استقلال، آنها در این دوران که در تمرینات حضور 

ندارند قرار است برنامه های بدنی و رژیم غذایی خود را براساس برنامه هایی که 

بدنساز تیم برای هر بازیکن در نظر گرفته است، پیش ببرند. همچنین یکی از 

بازیکنان استقلال در صحبتی که با فرهیختگان داشت تایید کرد که فعلا قرار 

است روز یکشنبه در تمرینات حاضر شوند اما اگر دیدارهای این تیم تا حدود 

40 روز آینده به تعویق بیفتد آنگاه تمرینات دیرتر آغاز خواهد شد.


